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Folytatódik a KGST 
Fidel Castro megnyitója 

után a KGST szervei által 
készített beszámolók meg-
hallgatásával folytatta mun-
káját Havannában a Köl-
csönös Gazdasági Segítség 
Tanácsának 39. ülésszaka. 

A KGST végrehajtó bizott-
ságának beszámolóját a ta-
nács múlt évi, berlini ülés-
szaka óta végzett munká-
ról Carlos Rafael Rodrigu-
ez, a KGST vb soros elnö-
ke terjesztette elő Megál-
lapította, hogy a tago'rszá-
gok a beszámolási időszak-
ban tovább növelték nem-
zetgazdaságuk termelési ha-
tékonyságát. újabb intézke-
déseket tettek az intenzív 
fejlődési útra történő átál-
lás érdekében. Valamelyest 
felgyorsult a KGST-tagor-
6zágok nemzeti jövedelmé-
nek növekedése, s a közös-
ség egészét tekintve 1983-
ban 3,8 százalékot ért el. 
Több tagállamban csökként 
a nemzeti jövedelem előál-
lításához felhasznált nyers-
anyagok és energia meny-
nyisége. A tagországok 
együttes ipari termelése a 
múlt évben 4,1 százalékkal 
volt nagyobb, mint 1982-
ben. s a növekedés jelentós 
része a munkatermelékeny-
ség emelkedődének köszön-
hető. 

A mezőgazdasági termelés 
3 százalékkal bővült. 285 
milliárd rubellel, az előző 
évhez viszonyítva 8.2 sza-
zalékkal megnövekedett 
1983-ban a tagországok ösz-
szesitett külkereskedelmi 
forgalma, s még ennél is 
nagyobb mértékben. 11.3 
százalékkal emelkedett az 
egymás közötti* külkereske-
delmi forgalom" értéke. 

A beszámoló, kitért ar ra 
Is, hogy a KGST tagálla-
mainak gazdasági fejlődésük 
során számolniuk kell a 
bonyolulttá yalt nemzetközi 

viszonyokkal. Bizonytalan 
és ellentmondásokkal ter-
hes volt a tőkés világ gaz-
dasági helyzete is 1983-ban. 
Az Egyesült Államok veze-
tői továbbra is megpróbál-
ják ráerőszakolni saját 
irányvonalukat szövetségese-
ikre. s a nemzetközi gaz-
dasági kapcsolatokat önző 
politikai céljaik megvalósí-
tásának érdekében igyekez-
nek kihasznalni. A KGST-
tagállamok ugyanakkor ar-
ra törekszenek, hogv az 
egyenjogúság és a kölcsönös 
előnyök alapján minden or-
szággal fejlesszék gazdasá-
gi együttműködésüket és 
kereskedelmi kapcsolataikat. 

A Carlos Rafael Rodrigu-
ez által ismertetett doku-
mentum a továbbiakban 
mélyrehatóan elemzi, hogv 
miként fejlődtek a múlt 
évben a tagországok közöt-
ti kapcsolatok a KGSÖ-
együttműködés különböző 
területein. Részletesen kitér 
a tudományos-műszaki ha-
ladás meggyorsítására, s az 
ezt elősegítő, a robottechni-
ka. a mikroelektronika és a 
mikroprocesszoros technika 
fejlesztésére vonatkozó ál-
talános egyezmények vég-
rehaj tására . A beszámoló 
kiemeli az atomenergejÍJca, 
es a tagállamok egyesített 
energíarehdszeré.nek fejlesz-
tését. 

A KGST az elmúlt évben 
ú jabb lépéseket tett Kuba. 
Mongólia es Vietnam gaz-
dasági fejlődésének meg-
gyorsítása. gazdaságuk ha-
tékonyságának növelése ér-
dekében További jelentős 
beruházásokat hajtott, vég-
re. s ezek is hozzájárultak 
ahhoz, hogy az említett or-
szágok ipari fejlődésének 
átlagos üteme az utóbbi há-
rom évben elérte a 1(1 szá-
zalékot'. Jelenleg 15 olyan 
sokoldalú általános egyez- ' 

A lakásszövetkezet helyze-
téről tárgyalt a SZÖVOSZ 
elnöksége keddi ülésén. 

Megállapították, hogy je-
lenleg az 1035 lakásfenntar tó 
szövetkezet 248 ezer otthon 

meny es több együllmükö- kezeléséről gondoskodik, to-
dési program megvalósítása vábbi 66 szövetkezet pedig 

építéssel foglalkozik, s az 
iden összesen 3500 ú j lakást 
ad át. A szövetkezetek kiu 

nemzetközi i É p r e r p f t í i i 
tanácskozás Budapesten 

íbiyik, amelyek legfőbb cél-
ja. hogy megnövelje Kuba, 
Mongoliu «s Vietnam ex-
portkapacitását. 

A szervezeten kívüli or-
szágokkal folytatott együtt-
működésről szólva a beszá-
moló kitért többek között a 
KGST-nek Jugoszláviával és 
Nicaraguával fenntar tot t 
kapcsolataira. Jugoszlávia 
ma egy húsz évvel ezelőtt 
kezdődött egyezmény értei- . 
mében vesz részt a KGST | 
munkájúban. C két évtized i 
alatt a tagállamokkal foly- i 
tátott kereskedelménc'r ér-
téke jelentősen mégnőtt. 
tavaly elér te a 8.5 mi:'. árd 
rubelt. A KGST tagor.izigai 
jelenleg 40.5 Százalékkal ré-
szesednek Jugoszlávia tel-
jes külkereskedelmi forgal-
mából. Idén februárban té-
pett életbe a KGST és Ni-
caragua közötti együt tmű-
ködésről szóló megállapo-
dás. Ez év szeptemberében 
tartotta meg első ülését a 
KGST és Nicaragua együtt-
működésével foglalkozó ve-
gyes bizottság Megvitatta a 
gazdaság! és műszaki 
együttműködés jelenlegi 
helyzetét, és távlati lehető-
ségeit. meghatározva annak 
konkrét ' .teftfíefeítl/ 
• Xyikolaj Rajhakov. a 

KGST tervkoordinációs bi-
zottságának elnöke számolt 
be a tagállamok 198a—1090-
es időszakra vonatkozó nép-
gazdasági terveinek egyez-
tetéséről. Közötte, hogy lé-
nyegében befejeződött . a 
kétoldalú koordinációs te-
vékenység első szakasza. Az. 
együttműködés konkrét te-
rületeiről szólva megemlí-
tet te: több tagállam megál-
lapodott arról, hogy 1995-ig. 
illetve 2000-ig érvényes 
hosszú távú kétoldalú prog-
ramot dolgoz ki a kapcsö-

' latok, fejlesztésére. Az ér-
, dekeit országok m°gvttat-
I ták, miként kapeso'ódhat-
| nak, be a Szovjetunió élel-

miszerprogramjának megva-
| lósításába. szovjet élelmi-
! szeripari és könnyűipari lé-

(Folytatás a 2. oldalon.) 

építették ¡¡ajá) szervezeteiket 
és folyamatosan, önköltséges 
alapon végzik a lakóházak 
kezelési, javítási, részleges 
felújítási munkái t . Javul t az 
együttműködés az építőipari 
szövetkezetekkel, az áfészek 
és a termelőszövetkezetek 
építőipari és karbantar tó 
részlegeivel, az IKV-kal és 
a kisiparosokkal. Ugyan-
akkor hangsúlyozták: az ed-
digieknél is jobban ki kel-
lene használni az együttmű-
ködésekben rejlő lehetősége-
ket a szövetkezeti lakóház-
fenntar tásban. Ugyancsak 
szükség lenne az olcsóbb 
építési technológiák megho-
nosításának gyorsítására, 
amely csökkenthetné a szö-
vetkezeti lakásépítés költsé-
geit. (MTI) 

Sikeres előkészületek után 

Szegeden gyártják 
a l e p l é t 

Tegnap, kedden délelőtt a napi próbagyártáson a Pod-
Szegedi Paprikafeldolgozó ravka szakemberei szakta-
Vállalat klubhelyiségében a nácsokkal segítették a tech-
Vegeta ételízesítő gyártása- nológia minél pontosabb bé-
nák megkezdése alkalmából, állítását A sikeres elökészü-
a síkeres együttműködésben letek után az üzemszerű ter-
aszt vevők ünnepélyes ke- melést most indítják. A li-
retek között találkoztak. cenc árát hazai zöldségszá-

Darázs Sándorné. a válla- r talányokkal egyenlítik ki. 
lat igazgatója köszöntötte a A z "j termék a vállalat ve-
megjelenteket, a jugoszláv zetésének hosszú távú elkép-
Podravka cég, a Délker. a é l é s é b e ¡Hőén elősegíti, hogy 
MÉM, a Belkereskedelmi Mi- a fogyasztók növekvő, a jobb 
niszterium képviselőit. Mél- b ő s é g e t előnyben részesítő 
tatta az együttműködés lét- elvárásait kielégítse. A ko-
rejöttében érdekeltek érde- r á b b i ételízesítők, a Déli-
méit, felvázolta a kapcsolat- kát-készítmények mellett no-
felvétel állomásait. vemberben a hazai gyártású 

. Vegeta is megjelenik az üz-
Az idén januárban a Dél- . , , _ 

ker Vállalattal közösen, a bekben. A 75 grammos ta-
Hungagent szellemi termé- sakok tartalma 25 adag le-
keket értékesítő szervezet ves ízesítésére alkalmas. A közreműködésével vásárolták 
meg a jugoszlávoklol a gyár-
tási licencet. Az év első fe-
lében a gyártás megkezdésé- igények kielégítését mara-
re felkészültek. A múlt hó- déktalanul biztosítja. 

jövő évre tervezett ezer-
tonnás mennyiség a hazai 

Ankét a M AV jövőjéről 
Kényszerpá lyán a vasút 

Tegnap, kedden délelőtt újítása, és elkezdték a Sza- 1100 kilométer pálya rend-
Szegeden. a Technika Házá- jol—Lökösháza vonal kor- betéteiét teszi lehetővé. A 
bari a Közlekedéstudományi szerűsitését. (Ebből az utazó- második tervezési változat 
Egyesület Vasútépítési. és közönség számára adódlak kedvezőbb közgazdasági fel-
I á+a íeün ta r t á s i • Szakósztá- kellemetlenségek, a fővonali tételek teljesülése esetén 
lya és a szegedi terülf.ti szer- sebességkorlátozások és az képzelhető el, eszerint 1400 
vezet országos talaikozót építési vágányzár miatt.) A kilométer építhető meg. Ezen 
rendezett a szakemberek' vasút a k ö t e k e d é s gerince, belül a környezetünkben 800 
számára. A résztvevők az az európai hálózat szerves kilométeres törzshálózatból 
előadásokból a he.edik öt- r e z e . a műszaki színvonal 55 kilométert tesz ki a Ceg-
evos terv pályafejlesz'ési emelése ós a teljesítőképes-" léd—Szeged közötti vonal 
célkitűzéseivel 
meg. 

Az ülést Lovász l á z á r , a 
MÁV Szegedi Igazgatóságá-
nak vezetője nyitotta meg. 
Ismertette á területünkön 
fellelhető, a hálózat elörege-
déséből adódó problémákat, 
és áz eddig msgte ' t intázke-

í ciések hatásait. A hatodik öt-
I éves tervben elkészült a Kis-

kunhalas^—Kiskuni élegyhá-
> za közötti pályaszakasz fel-

A budapesti TOT-szálló-
ban kedden megkezdte mun-
káját a szocialista országok 
idegenforgalmi kormányszer-
vei értekezletének• XVII. 
plenáris ülése. 

A háromnapos tanácskozá-
son Bulgária. Csehszlovákia, 
a Koreai Népi Demokratikus 
Köztársaság. Kuba, Lengyel-
ország. Magyarország. Mon-
gólia. a Német Demokrat ikus 
Köztársaság. Románia és a 
Szovjetunió küldöttségei 
vesznek részt. Az idegenfor-
galmi együttműködésről, a 
kapcsolatok bővítéséről és az 
idegenforgalmi kinálatok 
fejlesztéséről cserélnek véle-
ményt. 

A magyar kormány nevé-
ben Juhár Zoltán belkeres-
kedelmi miniszter üdvözölte 
a delegációkat. Mint mon-
dotta, külijnösen jelentős ez 
a konzultációs fórum, ami-
kor a szocialista országok-
ban megnőtt a turizmus po-
litikai, gazdasági és életszín-
vonal-javító szerepe. Ma-
gyarországon az idegenforga-
lom az életmód szerves té-
nyezője lett. a fogyasztói ki-
adásod 6 százaléka jut uta-

zásokra. Nó nemzetközi ide-
genforgalmunk gazdasági 
szerepe, idegenforgalmi be-
vételeink exportunk öt szá-
zalékát teszik ki, s egyre 
jelentősebben járulnak hoz-
zá a külgazdasági egyensúly 
megleremtésehez. A Magyar-
országra látogató turisták 75 
százaléka a szocialista or-
szágokból érkezik, s a ma-
gyar turisták 80—85 százalé-
ka a szocialista országokat 
keresi fel. 

A miniszter a tanácskozás 
témaköreinek kapcsán hang-
súlyozta: fontosnak tar t ja , 
hogy a szocialista országok 
megvitat ják együttműködé-
sük továbbfejlesztésének le-
hetőségeit az idegenforgalmi 
piacokon, s — elsősorban a 
verseny erősödése miat t — 
közös erőfeszítéseket tesznek 
a szolgáltatások színvonalá-
nak növelésére. 1985-öt az 
ENSZ az I f júság Nemzetközi 
Évének nyilvánította, ez a 
tény különös jelentőséget ad 
a mostani tanácskozásnak, 
amely az if júsági turizmus 
kedvezmény-rendszerének to-
vábbfejlesztésének és egysé-
gesítésének módjá t is meg-
vitat ja. (MTI) 

ismerkedtek ség növe ' . se i . r elenged- cseréje. A szárnyvonalak kö-
heict'.en követelmény. ziil a Szentes—Hódmezővá-

Vitai.ridiló előadásában dr. sárhely közötti szakasz ké-
Horváth Ferenc, a MÁV vo- szül el. 
zárigszgaí óságának osztály-
vezetője a reális lehetőséi 
rői. számolt be. Az elmúlt 
e I z e d b e n a pá 'ya fenn ' a r -

; -építés évente 200 ki-
c eres vágányhálózatot 

t . ki. a műszaki állapot 
megtar tásához azonban évi 
050 kilométer cseréjéve lett 
vo'.na szükség. Az ötödik öt-
éves tervben és 1981—1933 
között sikerült a kívánt 
szintet tartani. A beruházási «"gv szakterület speciális 
lehetőségek az idén ú j r a le- tennivalóit részleteztek. _ A 
csökkentek: és ez a tenden- vasút villamosítás is szóba 

került, aminek előnyeit mi, 
gk sa já t tapasztalata-

szakemberek számítása sze- inkkal is a ' ámasz tha t juk . 
rin', 1310 kilométernyi vá- A tanácskozás dr. Kerká-

j gány felúj í tása lenne indo- poly Endrének, a műszaki 
költ. A pénzügyi adottságok- egyetem tanárának zárszó-
nak megfelelő első változat vával ért véget. 

A pálya állapotának folya-
matos ellenőrzésére decem-
berben új , korszerű mérőko-
csit ál l í tanak munkába. A 
szerényebb keretek között is 
komoly feladatokat kell el-
yegezni, hogy a megepülő 
vonalak a kor technikai 
színvonalának megfelelhes-
senek. 

A felkért hozzászólók cey-

cia határozza meg a jövőt is. került. 
I A hetedik öt íves tervben a szagodig 
I 

Magyar felszólalás az EKSZ-fsen 

A Zöldért tranzitíelepén, a szárítóüzemben ezekben a na-
pnkban 60 tonna nyers sárgarépát dolgoznak fel. A szá-
rítmányt a Hungarofruct Külkereskedelmi Vállalatnak 
fuvarozzák. A felvéíelen a répafeldolgozás! örökítette meg 

' Nagy László fotóriporter 

Az ENSZ-közgyűlés 6. szá-
mú bizottságában az ENSZ 
alapokmányával , a viták bé-
kés rendezésének kérdésével 
foglalkozó napirendi pont 
v i tá jában felszólalt dr. Gö-
rög János, a magyar kül-
döttség tagja. 

Az a lapokmányt mél ta tva 
kijelentette, hogy annak cél-
jait és elveit, az általa lét-
rehozott szervek tevékeny-
ségét tekintve kiállta az idők 
próbáját megfelelő és rugal-
mas kereteket biztosított a 
világszervezet szerteágazó 
tevékenységéhez. Az ENSZ 
szerpének erősítésére és ha-

| tékon.vságának növelésére 
l vonatkozó javaslatok csak 

akkor lehetnek széles kör-
ben elfogadhatóak, ha nem 
az alapokmány nyílt, vagy 
burkolt módosítására, ha-
nem rendelkezései maradék-
talan végrehaj tásának elő-
mozdítására, és a szervezet 
szerepének erősítésére i rá-
nyulnak. nem érintik az 
ENSZ fő szervei, különösen 
a közgyűlés és a biztonsági 
tanács hatáskörét nézve ki-
alakult egyensúlyt. 

A magyar küldött elisme-
rően szólt azokról az erő-
feszítésekről, amelyeket a vi-
lágszervezet. a viták békés 
rendezése elvének és gya-
korlatának kialakítására 
tett. (MTI) 


